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Märtsiküüditamise 
aastapäeval näida-
takse Elva matkakes-
kuses Andres Söö-
di dokumentaalfilmi 
“Ajapikku unustatak-
se meie nimi”.

Milvi Kapaun

DVD-le salvestatud filmi 
tõi Elvasse ülesvõtetel koos 
abikaasa Maielisiga osa-
lenud represseeritu Olaf 
Ressar. Filmi teoksilole-
kust teavitas ta elvalasi ju-
ba eelmise aasta küüdita-
mise aastapäeva aktusel.

“Mainisin siis, et meil on 
film valmimisjärgus. Tar-
tumaa muuseumi direktor 
Kaido Orula võttis kohe sõ-
nasabast kinni ja soovis fil-
mi ka muuseumile saada,” 
rääkis Ressar. “Olen elva-
lane ja oma kodulinna pat-
rioot. Kuna oleme abikaa-
saga nii vanad, siis Elva 
jaoks me enam midagi ära 
teha ei suuda. Katsume olla 
kasulikud siis ajaloo koha 
pealt, meenutustega möö-
dunust.”

Eesti elu rohkem kui 

40 aasta jooksul jäädvus-
tanud Andres Sööt alustas 
dokumentaalfilmi “Ajapik-
ku unustatakse meie nimi” 
tegemist neli aastat tagasi. 
Autori sõnul valmis film tä-
nu saatusekaaslase ja sõb-
ra Olaf Ressari järjekindla-
le pealekäimisele.

“Olaf on filmi sündimi-
se põhisüüdlane. Kui tema 
poleks tungivalt peale käi-
nud, poleks ma ammu mõt-
teis mõlkunud teemat siis 
ja kohe käsile võtnud,” se-
letas Andres Sööt.

Autobiograafiline film 
valmis Andres Söödil eel-
misel aastal. Filmimist 

alustades oli autoril ees-
märgiks teha see eelkõige 
inimestele, kelle elukäik 
on seotud küüditamise tee-
maga. Minevikku saab li-
nateoses näha rohke arhii-
vimaterjali põhjal.

“Põhiliselt on film taga-
sivaatav tänase ja minevi-
ku taustal,” märgib 1941. 
aasta juunis Paidest perega 
Siberisse küüditatud Sööt. 
“Kavatsesin teha selle in-
tiimsemas vormis, mõeldes 
just neile inimestele, kel-
lega koos väljasaadetute-
na Sbornõi külas elasime. 
Tahtsin ära rääkida oma 
vanemate loo, koguda kok-
ku kõik toimikud ja fotod.”

1941. aastal saadeti Jär-
vamaalt, Paidest ja Viljan-
dimaalt Tomski oblastisse 
Sbornõi külla sundasumi-
sele ligi kakssada eestlast, 
nende hulgas ka 7-aastane 
Andres Sööt koos ema, isa 
ja vennaga. Filmis meenu-

tavad valusaid Siberi-aas-
taid kolmkümmend repres-
seeritut, kes alates 1967. 
aastast on korraldanud ka 
kokkutulekuid.

Eluloofilmis on Ants 
Sööt ise ka tekstiluge-
ja ning küsitleja, siin saab 
kaasa elada autori ja tema 
lähedaste traagikale. Fil-
milindile on jäädvustatud 
inimeste pihtimused usut-
lejale sellest, kuidas Sibe-
ris asumisel olles sai ker-
jamas käidud, kolhoosivil-
ja varastatud...

Hukkamõistva hinnan-
gu küüditamisele ning nõu-
kogude režiimile annab fil-
mis professor Aadu Must.

Filmi juhatavad sisse 
Jaan Krossi ja Marie Underi 
tsitaadid.

Autor ise jäi töömahuka 
linateose valmimisega ra-
hule.

“Filmiga sai minu põhi-
eesmärk täidetud, vähen-

dasin selle filmiga oma tä-
nuvõlga vanemate ees,” 
ütles Andres Sööt. “Jääd-
vustatud inimeste tunnis-
tused, keda kümnekon-
na aasta pärast võib-ol-
la enam pole, või pole nad 
enam võimelised nii rääki-
ma. Alati saab muidugi pa-
remini, nii ka selle filmi 
puhul. Aga plusse on roh-
kem kui miinuseid.”

“Siberis ei ole enam jäl-
gegi puruvaestest küladest, 
kus ebaõigluse tõttu kanna-
tanud ägasid. Surnuaedki 
on kadumas. Juhtunud on 
nägurielust veelgi hullem 
– täielik unustus. Sööt on 
meile teinud filmi, et järel-
tulevad põlved ülekohtust 
küüditamist eales ei unus-
taks,” märgib filmikriitik 
Olev Remsu [“Lähedase 
teema riskid”, Sirp 19.12. 
2008]. “Sööt näitab iseen-
da ja oma lähedaste traagi-
kat. Filmi teeb vanatesta-
mentlikult suureks igavese 
lahkumise meeleolu, mille-
le vihjab pealkirigi.”

Dokumentaalfilmi DVD 
kingib autor ka Tartumaa 
muuseumile.

LÜHIDALT

Andres Söödi aja lugu Elvas
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Emakeelepäev 
Juhani ja 
Anniga. Lk 3

Elva langetas 
toasooja hinda. 
Lk 4

Kultuurkapital 
jagas raha

Eesti Kultuurkapi-
tali Tartumaa ekspert-
grupile laekus esimeses 
kvartalis 210 taotlust, 
mis vajanuks kokku ligi 
1,7 miljonit krooni. Sti-
pendiumideks oli jaga-
da 37 282 krooni.

Teiste taotlejate hul-
gas sai raha Elva kul-
tuurikeskus Sinilind pe-
repärimuspäeva korral-
damiseks, Tartumaa III 
mitteteatrite festivaliks 
ja XI memme-taadi lus-
tipeoks. Elva spordiliit 
sai raha Heli Rassi 37. 
rahvusvaheliste mäles-
tusvõistluste korralda-
miseks, jalgrataste tali-
krossiks, VII Elva spor-
dimängude läbiviimi-
seks, 51. Elva tänava-
sõiduks, Rudolf Tamme 
CUPiks ja 24. rattapäe-
vaks ning IX Elva ratta-
maratoniks. EPP

Linnavõim kohtus 
rahvaga silmast 
silma. Lk 2

Filmimees Andres Söödi autobiograafilise filmi “Ajapikku unustatakse meie nimi” üks osalisi Olaf Ressar meenutas Siberis Sbornõi külas oldud 
aastaid ja inimesi. Foto: Milvi Kapaun

Breti Ferta 
tunnistati 
parimaks

12. märtsil Tartus toi-
munud konkursi “Ees-
ti parim toiduaine piir-
konna väikeettevõttelt 
2009” võitis Luke Far-
mimeiereis (Nõo vald) 
toodetav Breti Ferta õlis 
vahemere ürtidega. See 
fetalaadne juust kuu-
bikutena vürtsikas õlis 
oli nii Lõuna-Eesti kui 
kogu maa parim too-
de. Väga napilt jäi üle-
riigilises arvestuses tei-
seks Lääne-Eesti parim 
– Saaremaa Karja pa-
gariäri Karja rukkileib. 
Kolmandat ja neljandat 
kohta jagasid Võhu peo-
vein ja Largo smuutide 
tooteseeria.

“Kõik 12 piirkondli-
kule konkursile esitatud 
uudis-toodet olid kõrgel 
tasemel ja hea meel on 
selle üle, et võitjad on 
niivõrd erinevatest too-
tegruppidest – piima-
toode, pagaritoode, al-
kohoolne ja mitte-alko-
hoolne jook,” kommen-
teeris Toiduliidu juha-
taja Sirje Potisepp.

Piirkonna võidutoo-
de pääseb osalema ka 
üleriigilisele võistluse-
le “Eesti parim toiduai-
ne 2009”, mille hinda-
miskomisjon asub too-
teid degusteerima 24.-
25. märtsil. Üldvõitja 
valitakse 7. aprillil ning 
Eesti parim toiduaine 
2009 tehakse teatavaks 
Toiduainetööstuse Aas-
takonverentsil 29. ap-
rillil. TMV

AJALUGU MÄLETAB 25. märtsil möödub 60 aastat märtsiküüditamisest

FILM
� Dokfilm “Ajapikku unustatakse meie nimi”, 2008
� 95 minutit, autor Andres Sööt
� Esilinastus 26. juulil 2008 Pilistvere lähedal
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UUDISED

Andmekaitseinspekt-
sioon (AKI) ja Eesti Kor-
teriühistute Liit on koos-
tanud korterivõlglaste 
avaldamise kohta soovi-
tusliku juhise, mis selgi-
tab, kuidas võib avaldada 
võlgnike nimesid, kes po-
le täitnud maksekohustu-
si korteri- või hooneühis-
tule. Juhist saab kohalda-
da ka võlgnike avaldami-
sele garaaži-, suvila- jms 
ühistutes, samuti korteri-
omanike ühisustes.

Seadus lubab isiku 
andmeid avaldada tema 
nõusolekul või seaduses 
ettenähtud alusel.  Võlg-
nike nimede avaldami-
ne ühistu poolt laiemale 
avalikkusele on seega lu-
bamatu.

Kõik kõnealased ühis-
tud on asutatud ja te-
gutsevad seaduse alusel. 
Ühistute eesmärk on hoo-
ne ühine majandamine 
ning kaasomandi valit-
semine. Seega on ühistu 
liikmetel õigus olla ühis-
tu asjadest informeeri-
tud ja juhatusel on oma-
korda kohustus liikmeid 
ühistu asjadest informee-
rida. Seega on võlglaste 
avaldamisele ühistu-si-
seselt ettenähtud seadus-
lik alus.

Võlgnike nimesid võib 
avaldada üldkoosoleku, 
juhatuse, majanõukogu 
jms koosoleku protokolli-
des, otsustes ja koosoleku 
kutsetel, mis peavad ole-
ma liikmetele kättesaa-
davad.

Iga ühistu liige saab 
igakuiselt nimelise arve 
ühistule maksete tegemi-
seks. Arvel võib avaldada 
ka ühistu siseteateid, sh 
võlglaste nimesid.

Igal ühistu liikmel on 
õigus pöörduda juhatu-

se poole, et saada tutvu-
da võlglaste kohta käiva-
te raamatupidamisdoku-
mentidega.

Võlgnike avaldami-
ne internetis on lubatud 
vaid juhul, kui tegemist 
on ühistu internetiga (si-
sevõrk). Internet on üld-
avalik arvutivõrk, seega 
seal isikuandmete aval-
damine ilma nõusoleku-
ta või seadusliku aluseta 
ei ole lubatud.

Ühistu liikmetest võlg-
laste nimede avaldami-
ne võlglase nõusoleku-
ta võõrastele (sh ka sõb-
rad, sugulased, töökaas-
lased, tööandja jne) ei ole 
lubatud.

Mõnikord proovitakse 
ühistu põhikirja või üld-
koosoleku otsusega keh-
testada võlglaste avalda-
mise korda, mis on sea-
dusest erinev, näiteks nä-
hakse ette nimede aval-
damine võõrastele isiku-
tele. Kui isikuandmete 
avaldamine ei toimu sea-
duse alusel, peab selleks 
olema asjaomase isiku 
nõusolek. Seadusega vas-
tuolus olevale põhikirja 
sättele või otsusele ei saa 
tugineda.

Võlglaste nimede aval-
damine teadetetahvlil 
hoone trepikojas vms 
ühis  ruumis on seadusega 
vastuolus, sest ka võõras-
tel on sinna juurdepääs. 
Keelatud on avaldada ka 
ainult korterinumber, ku-
na selle järgi on omanike 
nimed tuvastatavad kas 
kinnistusraamatust või 
muust avalikust regist-
rist, samuti postkastil või 
korteriustel avaldatud ni-
mede järgi või on väikses 
majas või asulas korteri-
elanike nimed üldteada. 

EPP

Valmis korterivõlglaste 
avaldamise juhis

Möödunud teisipäe-
val kohtusid Elva lin-
na juhid huviala- ja 
kultuurikeskuses Si-
nilind linnarahvaga.

Sirje Veldi

Ootuspäraselt oli huvili-
si saalis vähe, ent kohtumi-
ne ise kujunes huvitavaks 
ja asjakohaseks. Kohe al-
guses pakkus linnavoliko-
gu esimees Leelo Suidt, et 
räägiks sedapuhku vähem 
riigi poliitilisest olukorrast 
ja keskenduks enam Elva 
linna probleemidele.

Algatuseks tõdes voli-
kogu esimees, et Elva lin-
na seis täna pole veel väga 
nutune.

“Oleme üpriski jalga-
del,” märkis Suidt. “Mis 
saab edasi, seda näitavad 
lähimad kuud. Ma olen 
veendunud, et me saame 
hakkama nüüd ja järgmis-
tel aastatel.”

Ses osas oli linnapea 
Reno Laidre volikogu esi-
mehega nõus ja kuigi veeb-
ruaris ampsas riik kokku-
hoiutuhinas ka Elva linna 
rahakotist ligi 7 miljonit 
krooni, suudetakse tänavu 
siiski valmis ehitada Muru-
muna lasteaed, mis kaotab 
lasteaiajärjekorrad Elva 
linnas, tegelda ka Arbi jär-
ve projektiga ja käivitada 
vee- ja kanalisatsioonipro-
jekt. Viimasega läinud ko-
guni nii hästi, et vahepeal 
odavnenud hindade tõttu 
jäi I etapi rahadest 20 mil-
jonit üle, millele riik lisas 
90 miljonit ja kui ka linn 
ise leiab veel 10 miljonit, 
siis on 2011 lõpuks suu-
rem osa Elva linnast kana-
liseeritud ning järgmistes 
etappides jõutakse töödega 
ka Peedule ja Mahlamäe-
le. Linnapea lubas, et raha-
puudusel ei jää ära ka üks-
ki Elva linna tänavune kul-
tuuriüritus.

Rääkides, mis kärbete 
tõttu tegemata jääb, mai-
nis linnapea eelkõige nap-
pi raha teede ja tänava-
te remondiks, mida luba-
tud 3,6 miljoni asemel on 
1,5 miljonit. Ka õpetajate 
palgatõus ei tule mitte 8, 
vaid 4 protsenti. Aprillist 
laekub linnale üksikisiku 
tulumaksu 11,9% asemel 
11,4%, mis linna mastaabis 
tähendab 1,5 miljonit kroo-
ni vähem. Tasandusfondist 
kadus 600 000 krooni ning 
investeeringuteks mõeldud 
üldisest tasandusfondist 
veel kaks miljonit.

Et jaanuaris 2009. aasta 
eelarvet vastu võttes jäeti 4 
miljonit reservi ning Muru-
muna ehituseks võeti laenu 
10 miljoni asemel 12 miljo-
nit, siis jääb ka eelarvepa-
randustega arvestades re-
servi 3 miljonit krooni.

Erilist põhjust muretse-
miseks polevat ka selles, 
et Tööturuameti andme-
tel kasvab töötute protsent 
linnadest kõige kiiremini 
just Elvas ning et toimetu-

lekutoetustest on linnal ka-
he esimese kuuga kulunud 
juba 30% kogu aasta ra-
hast. Sotsiaalosakonna ju-
hataja Alo Rebase sõnul tu-
leb toimetulekutoetuse ra-
ha riigilt ja lisaraha on loo-
tust saada juulis. Oluliselt 
pole suurenenud ka muu-
de sotsiaalabi toetuse taot-
lejate arv, kuigi lasteaeda-
des on tulnud täiendavaid 
taotlusi toidusoodustuse 
saamiseks.

Varjus pool
Et kõik nii hästi siiski ei 

ole, hakkas selguma siis, 
kui tulid küsimused saa-
list. Inimestele tegid ikka 
muret libedad ja liivatama-
ta tänavad, eelkõige kõn-
niteed, samuti kohati läbi-
matud kõnniteelõigud, mis 
suure sulaga jäävad vee al-
la, sest kus on tee kalle vale 
ja kust vesi niisama ära ei 
jookse. Linnamajandusosa-
konna juhataja Kalev Kepi 
sõnul on suuresti Elva linna 
looduslik omapära, et kõiki 
teid ei saa soolatada, kuid 
ilma selleta pole võimalik 
hoida teid jää- ja lumeva-
bana. Ka möönsid linnaju-
hid, et praegu veel puudub 
vastav tehnika, kuid loot-
sid, et pikemaajaline le-
ping tänavakoristusfirma-
ga teedehoolduskvaliteeti 
järkjärgult parandab. Ula-
tusliku sadeveekanalisat-
siooni rajamist, millega su-
la- ja vihmavesi tänavalt 
ära juhtida, pole aga Elvas 
veel niipea plaanis.

Kaheteistkümne Tar-
tu maantee krundiomani-
ku nimel võttis sõna Vaido 
Nõmmemaa, kellele teeb 
muret vee- ja kanalisat-
siooniprojekt, mille järgi 
on kanalisatsiooniga liitu-
mise punktid projektis ette 
nähtud tänava äärde. Aga 
need tosin Tartu maantee 
maja on eriolukorras, kus 
peaksid hakkama enda-
le ise paigaldama ülepum-
pamisjaama, sest majade 
katusehari on maanteega 
ühel tasandil.

“Üheksa aastat tagasi oli 
meil prioriteet Verevi järve 
kaitsmiseks abinõude välja 
töötamine, mille üks mee-
de oli järve äärsete majade 
kanaliseerimine,” rääkis 
Vaido Nõmmemaa. “Sel-
leks tehti projekt, mis nä-
gi ette kanalisatsioonito-

rustiku juhtimise läbi meie 
kruntide ja selleks andsid 
kooskõlastuse kõik krun-
diomanikud. Pühas liht-
sameelsuses arvasime, et 
ükskord tulebki see kana-
lisatsioon selliselt. Möödu-
nud sügisel aga tuli minu-
le ja naabrimehele ja teiste-
le selline kooskõlastuse pa-
ber, kus, oh üllatus, kanali-
satsiooni liitumispunkt on 
tänava peal, mis on enam-
vähem neli meetrit minu 
krundi tasapinnast kõrge-
mal. See tähendaks, et iga 
majapidamine peab paigal-
dama oma ülepumpamise 
jaama.”

Nõmmemaa on uurinud 
hindu ja leidnud, et olene-
valt krundi iseärasustest 
võib ülepumpamisejaama 
maksumus ulatuda 50 000 
kuni 100 000 kroonini ning 
ta kahtleb siiralt, kas selli-
se hinnaga on trassiga lii-
tujaid. Teda üllatas ka, et 
esimeses etapis ulatub uus 
trass kuni tema majani, kõik 
majad, mis jäävad temast 
edasi, kus Tartu maantee 
läheb üle Vellavere teeks, 
jäävad selle projektiga veel 
hõlmamata.

Kalev Kepi sõnul on 
pumpamisega ühendusi ka 
näiteks Valga maanteel ja 
selles osas on võetud seisu-
koht, et kui on liitujaid roh-
kem kui kaks maja, siis ehi-
tatakse sinna ühine pump-
la. Tartu maantee majad 
Nõmmemaa krundist taga-
pool jäävad aga tõesti to-
ruprojekti järgmisse etap-
pi, kui hakatakse teostama 
Peedu-Mahlamäe projekti.

Kultuur või haridus?
Eriti kuumaks arutlu-

seks läks siis, kui linna-
pea rääkis tulevastest in-
vesteeringutest. Kuigi in-
vesteeringute kavas on las-
teaedadest tähtsuselt järg-
mine uue kultuurikeskuse 
ehitus, kahtleb linnavalit-
sus täna sügavalt, kas KOIT 
programmile, mille taot-
luste esitamise tähtaeg oli 
20. märts, esitada kultuu-
rikeskus või Tartu maan-
tee koolimaja renoveeri-
mine koos spordihalli ehi-
tusega. (Lehe trükkimineku 
ajaks polnud otsust veel teh-
tud. –Toim)

Linnapeale oponeerisid 
linnavolikogu esimees Lee-
lo Suidt ja kultuurikeskuse 

helitehnik Jüri Lamp, kelle 
sõnul jääb linnavalitsusel 
taas puudu heast tahtest 
kultuurikeskus kord ometi 
valmis ehitada.

“1959. aastast on elva-
lasi siin lollitatud lubadus-
tega uue kultuurikeskuse 
ehitamisest,” ütles Lamp. 
“Süvenesin arengukavasse, 
siit võib selgelt välja luge-
da, et ka 2009. aasta priori-
teediks on jätkuvalt seesa-
ma kultuurikeskuse ehitus. 
Kas see jääb nüüd ehitama-
ta pelgalt seetõttu, et kul-
tuurikeskuse ehitus on kal-
lim kui koolimaja?”

Reno Laidre sõnul küsiti 
eelmisel aastal KOIT prog-
rammist raha kultuurikes-
kusele, kusjuures prognoo-
sid olid tehtud tingimustes, 
kus majandus läks ülesmä-
ge. Tänavu kevadel ava-
nevast KOIT programmi 
II etapist on linnal lootust 
saada maksimaalselt 25 
miljonit.

“Me ei julge võtta riski, 
et taotleda investeeringu-
rahasid objektile, millel ai-
nuüksi majakarbi maksu-
mus on 50 miljonit. Kuid 
see on vaidlemata küsimus, 
eks neljapäeval selgub,” üt-
les linnapea. “Me peame 
vaatama investeeringute 
kava tervikuna. Kõik ob-
jektid on võrdväärselt täht-
sad. Paari aasta pärast võib 
aga linna eelarve olla juba 
alla 100 miljoni. On olnud 
mõttes, et kultuurikesku-
se saab ehk valmis ehitada 
erasektori abiga ning ren-
dirahadega see paariküm-
ne aastaga välja osta.”

Lambi sõnul on objek-
ti maksumus üle hinna-
tud ning sellistel otsustel 
on juures poliitiline maik. 
Volikogu liikme Peeter 
Laasiku sõnul võiks ju kaa-
luda kultuurikeskuse ehita-
mist etappide kaupa. Reno 
Laidre sõnul on aga Elva 
kultuurikeskus projekteeri-
tud selliselt, et vana maja 
lammutatakse ja ehitatak-
se asemele täiesti uus. Ses-
tap ei ole tema arvates eta-
piviisiline ehitamine eriti 
päevakorras.

“Me ehitame selle kul-
tuurikeskuses igal juhul 
valmis, kuid mitte kahe 
aasta jooksul ja mitte KOIT 
rahadest,” lubas linnapea.

“Kõike saab teha, kui on 
tahe,” leidis Suidt.

Libedus, toruprojekt 
ja poliitiline maitse

Leelo Suidt ja Reno Laidre polnud mitte kõiges päris ühte meelt. Foto: Sirje Veldi

Kohaliku taksobussi sõiduplaan
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MIS JUHTUS
Elva linnas

12.03 kl 14.10 ei ol-
nud Alvar (1987) sõidu-
kiroolis turvavööga nõue-
tekohaselt kinnitatud. 
Kl 18.57 korraldas Tiit 
(1948) oma korteris joo-
mingu, mille käigus riku-
ti kõva lärmiga majaela-
nike rahu.

13.03 kl 11.15 oli rat-
tasadulas purjus Ralf 
(1966).

14.03 kl 22 ajal taba-
ti autoroolist juhtimisõi-
guseta Toomas (1972), ta 
on sama teo eest ka va-
rem kõrvaldatud sõiduki 
juhtimiselt. Kl 22.55 oli 
autoroolis purjus Alland 
(1967), kl 23.05 jäi sõi-
dukiroolis vahele purjus 
ja juhtimisõiguseta Ala-
ri (1989), kl 23.15 juhtis 
purjus Priit (1986) sõidu-
kit, ta on sama teo eest 
varemgi kõrvaldatud sõi-
duki juhtimiselt, alusta-
tud on kriminaalmenet-
lus.

15.03 kl 22.25 juh-
tis alkoholijoobes Jaan 
(1972) sõidukit, ka tema 
on varem sama teo eest 
autoroolist kõrvaldatud. 
Alustatud on kriminaal-
menetlust.

17.03 käisid päästjad 
koristamas õlireostust Pi-
kal tänaval. Prügiautost 
maha voolanud õli koris-
tati saepuruga.

18.03 kl 14.15 ajal pea-
tas Martin (1988) sõidu-
ki sõidutee äärele kantud 
teekattemärgise “Peatu-
mise keelujoon” alal, kl 
14.50 juhtis Kaido (1989) 

sõidukit, mis ei olnud 
nõuetekohaselt läbinud 
tehnoülevaatust. Kl 21.40 
juhtis Vaido (1969) sõidu-
kit kohustusliku liiklus-
kindlustuse lepingu mak-
sevabal perioodil ja jät-
tis kontrollijale esitamata 
liikluskindlustuspoliisi.

Rõngu vallas
12.03 kl 07.35 sõitis 

Veiko (1977) asulasisesel 
teel kiirusega, mis ületas 
lubatud sõidukiiruse 17 
km/h võrra.

13.03 kl 17.52 toimus 
liiklusõnnetus Tilga kü-
las Kirepi-Teedla-Valguta 
tee 2. kilomeetril, kus sõi-
duauto Audi, mida juhtis 
25-aastane Mart, põrkas 
kitsal lumisel teel kokku 
vastutuleva sõiduautoga 
Volkswagen Golf, mida 
juhtis 19-aastane Tauri. 
Volkswageni kaassõitja 
17-aastane neiu toimetati 
Tartu Ülikooli Kliinikumi 
uuringutele.

17.03 teatati häirekes-
kusele, et Kalme külas 
on põlema süttinud met-
saveotraktor. Päästjate 
kohale jõudes oli põleng 
pulberkustutitega kustu-
tatud. Traktoril eemalda-
ti akuklemmid ja kontrol-
liti edasist tuleohutust.

Rannu vallas
18.03 kl 19.20 juhtis 

Raul (1974) sõidukit ko-
hustusliku liikluskindlus-
tuse lepingu maksevabal 
perioodil ja jättis kont-
rollijale esitamata liiklus-
kindlustuspoliisi.

Püttsepp käis Murumunas
Esmaspäeval ema-
keelepäeva pidanud 
lasteaed Murumuna 
mudilastel käis külas 
omakandi kirjamees 
Juhani Püttsepp.

Milvi Kapaun

Esmaspäeva hommikul 
lasteaed Murumuna saali 
astunud kasvandikud olek-
sid sattunud justkui tele-
saatesse “Saame kokku To-
mi juures”. Taustaks las-
tesaate tunnusmeloodia, 
tervitasid lastepere rõõm-
salt Tom (õpetaja Maire 
Orlovski) ja Anni (õpetaja 
Eha Ritso). Emakeelepäeva 
teemalise “telesaate” küla-
liseks olid Tom ja Anni kut-
sunud ka Peedul elava kir-
jamehe Juhani Püttsepa.

Mudilaste seltsi saabu-
nud tunkepükstes ja kamp-
sunis kahupäisel kirjanikul 
olid kaasas lemmiksõbrad 
nukud, näpuotsas päevi-
näinud kohver ning püks-
te sääretaskutest väljapii-
luvad raamatud. Koos oma 
nukkudest sõpradega män-
gis aastaid tagasi ka Tartu 
lasteteatrit juhtinud kirja-
nik maha meeleoluka eten-
duse. Lapsed kuulsid lu-
gusid nukutegelaste seika-
dest – kellel juuksed küün-
laleegist põlema läinud ja 
särk kõrbenud, kellel Kai-
ka nõia kingitud sokk kaot-
si läinud...

Möödunud sajandi mää-
ramata ajast pärit äraarva-
matut värvi kohvrist tõstis 
kirjanik aga välja oma nuk-
kudekogu auväärseimas 
eas tegelase Anni, kelle 

ümbermaailmareisist paja-
tava raamatu “Anni rännu-
teel” kinkis autor lasteaia-
le. Kirjanikul oli lastele et-
te näidata ka nukust maail-
maränduri pass.

“Läksin nukuga passi-
lauda, tahtsin, et Annile 
tehtaks pass. Aga nad üt-
lesid, et nukkudele passe 
ei tehta, et nukk on nukk, 
aga inimene on inimene. 
Siis ma ütlesin, et kas to-
hin oma passi nuku pildi 
sisse kleepida. Siis nad üt-
lesid, et võib,” seletas Pütt-
sepp. “Siin on Anni pilt ka, 
aga see on väga kannatada 
saanud. On justkui Anni, 
aga ei ole ka. See kukkus 
rännuteel bensiini sisse.”

Oma viimati ilmu-
nud pudelposti-raamatust 

“Lauajupi Madonna” kõnel-
des seletas kirjanik, kui-
das sai alguse sõprus saksa 
poisi Yannikuga ning miks 
Eestist Saksamaale pudeli-
ga kirja saata ei saa.

“Te võite üritada mulle 
Peedule pudelposti saata. 
Viskate pudeli Elvas jõkke 
ja kui hästi läheb, korjan 
mina selle siis Peedu ves-
ki tammi juures üles,” lu-
bas kirjanik laste pudelpos-
ti ootama jääda.

Lasteaiale koos pühen-
dusega kingitud “Lauajupi 
Madonna” omanikuks sai 
ka Annareete Raal Siilikes-
te rühmast, kes kirjanikul 
kaasasolnud nimetu nuku 
Mariaks ristis.

Lastele kirjutatud raa-
matuid peab Juhani Pütt-

sepp aruandeks oma mõ-
tetest.

“Igaüks neist raamatu-
test on omaette eluetapp, 
neid võiks nimetada “pike-
mad kirjad sõpradele”,” üt-
les Püttsepp. “Lihtsalt an-
nan aru, mida ma parajas-
ti mõtlen. Kasvõi oma las-
tele, kes on öelnud, et nüüd 
me saame aru, mida mõt-
led. See ei tule igapäevases 
suhtlemises välja.”

Järgmisel korral kodu-
linna lapsi külastama tul-
les lubas Juhani Püttsepp 
kaasa võtta Elva Konsumist 
kirjaniku koju kolinud nu-
kud Nora ja Dolly, kes kir-
janiku sõnul sel päeval Tar-
tu linnas tööl olid.

ÜKS KÜSIMUS

Elva Kommunaal  ettevõtte 
juhataja Asko Vester:

Veame ikka, vähemalt 
seni, kuni Elvas pole kor-
raldatud jäätmevedu ja 
valitud üht kindlat jäät-
mevedajat. Ainult et va-
nal prügiautol tekkis käi-
gukasti rike, mille re-
montimisel pole enam 
mõtet, sest see oleks liiga 
kulukas. Püüdsime liht-
salt paarikümne aasta 
vanust autot veel mõnda 
aega käigus hoida, et ini-
mesed ei peaks oma va-
nu prügikaste kohe väl-
ja vahetama. Teise auto-
ga veame aga prügi eda-
si, kuid uuemad autod on 

ehitatud nii, et laadimine 
toimub tagant poolt, va-
na auto tõstis külje pealt 
konteineri üle aia. Seega 
peaksid inimesed hakka-
ma vanu konteinereid va-
hetama välja uute vastu. 
Need, kellel kast täis on, 
tühjendatakse kasvõi kä-
sitsi ära, aga sinna pole 
enam mõtet prügi pan-
na. Sest edaspidi tühjen-
dame kaste sama süstee-
miga, nagu Cleanaway 
või Ragn-Sells. Eramajad 
võiksid muretseda väik-
semad ja ratastel kontei-
nerid, mida saab tühjen-
duspäeval värava juurde 
veeretada.

Seega tuleb uus kast 
osta niikuinii, pole vahet, 
kas nüüd või mõne kuu 
pärast. Oleme samamoo-
di ootel, et mis siis saab 
korraldatud jäätmeveost.

Miks Elva Kommunaalettevõte 
enam prügi ei vea?

Lapsed sirvisid huviga emakeele päeval Murumuna saalis väljapandud Eesti laste-
kirjanike raamatuid. Pildil teeb Ellen Niidu kirjutatud Triinu ja Taavi lugudega tutvust 
viieaastane Romili Kiin.

Kirjanik Juhani Püttsepp rääkis lastele raamatu “Anni rännuteel” peategelase sõpradest ja seiklustest. Fotod: Milvi 
Kapaun
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Elva Linnavolikogu 

16.06.2008 otsusega nr 
27 algatati Elva linnas 
Tartu mnt 3 maaüksuse 
detailplaneering. Planee-
ritaval alal asub gümnaa-
siumi õppehoone. Detail-
planeeringu eesmärgiks 
on välja selgitada planee-
ritavale alale spordikes-
kuse rajamise võimalik-
kus. Planeeringuga koos-
tatakse planeeritava ala 

heakorrastuse, parklate, 
juurdepääsuteede ja teh-
novõrkude lahendus.

Elva Linnavalitsus kor-
raldab Tartu mnt 3 de-
tailplaneeringu eskiisla-
hendust tutvustava aru-
telu 01. aprillil kell 15.00 
Elva linnavalitsuse saa-
lis, aadressil Kesk 32. Es-
kiisjoonisega on võimalik 
tutvuda aadressil www.
elva.ee. Elva LV

Elva linnavalitsus 
kehtestas oma 17. 
märtsi istungil soo-
jahinna valemi, mil-
le järgi soojahinna 
arvutamisel langeb 
soojahind 7%. Kor-
raldus jõustub taga-
siulatuvalt 1. märt-
sist 2009.

Reno Laidre, 
linnapea

Soojahind alaneb tänu 
sellele, et Elva linna katla-
majades kasutatavate kü-
tuste (hakkepuit, põlevki-
viõli ja kergkütteõli) hin-
nad on langenud.

Kõige rohkem kasuta-
takse Elva linna katlamaja-
des hakkepuitu, mille ost-
miseks sõlmitakse suvel 
aastased lepingud. 2008. 
aastal augustis tõusis hak-
kepuidu hind 2007/08 tal-
vel kehtinud 130 kroo-
nilt kuupmeeter keskmise 
hinnani 180 krooni kuup-

meeter. Hinnamuutus tu-
leb tarbijatele ette teatada 
vähemalt kolm kuud. See-
tõttu tõusis tänavu 1. jaa-
nuarist soojahind elanike-
le 814 kroonilt 965 krooni-
ni ühe MWh eest.

Kuna sooja müügihind 
tõusis hiljem kui kütuse 
hind, siis tekkis OÜ-le El-
va Soojus 2008. aasta vii-
maste kuudega ca 100 000 
krooni suurune kahjum, 
millega toimetulemise tõt-
tu ei saanud Elva linn sooja 
hinda alandada varem, kui 
1. märtsist.

Uus soojahind Elva ela-
nikele on koos käibemak-
suga 896 kr/MWh. Jurii-
dilisele isikule alaneb soo-
jahind 1044 kroonilt 972 
kroonini ühe MWh eest.

Elva linnas on viimastel 
aastatel tehtud väga palju 
küttemajanduse efektiivse-
maks muutmiseks. Nii Kir-
de tänavas kui kesklinnas 
asuvates katlamajades on 
uued hakkepuidul töötavad 

katlad, vahetatud on kesk-
kütte torustik Kirde tänava 
katlamaja teeninduspiir-
konnas. Kokku on kulunud 
nii linna enda kui ka pro-
jektipõhiselt juurde han-
gitud rahasid umbes 19,5 
miljonit krooni. 2010. aas-
taks on kavas Euroopa Lii-
du projektirahadega reno-
veerida ka kesklinnas asu-
va katlamaja trassid, hu-
vi korral kaasata uusi tar-
bijaid. Tööde hinnanguline 
maksumus saab olema suu-
rusjärgus kaheksa miljonit 
krooni.

Eelmisel ja üle-eelmisel 
aastal paigaldati kõikides-
se kortermajadesse sooja-
sõlmed. Kuigi viimane talv 
on olnud pisut jahedam kui 
eelmine talv ja soojatarbija-
na on lisandunud Arbimäe 
Konsum, ei ole OÜ Elva 
Soojus väljastatud soojako-
gused kasvanud.

Eelnev näitab seda, et 
täna paigaldatud soojasõl-
medele on 2008/09 talve 

küttearved inimestel olnud 
väiksemad kui need oleks 
olnud siis, kui soojasõlme-
sid ei oleks ehitatud.

Elva linna soojahind 
on üks piirkonna madala-
maid. Tänu kahe omavalit-
suse piirile on Käärdi ale-
vik iseseisev küttepiirkond, 
mille soojahind on hetkel 
1058 kr/MWh (162 kroo-
ni kallim kui Elvas). Soo-
ja hind Rõngu alevikus on 
1018 kr/MWh. Puhja ale-
viku soojahind tõuseb sü-
gisest 1166 kr/MWh pui-
du baasil köetavas katla-
majas ja 945 kr/MWh tur-
baga köetavas katlama-
jas. Küttehind hetkel Puh-
jas on 668 kr/MWh tänu 
koostootmisjaamale, kus 
toodeti elektrit ning soojus 
oli nn kõrvalprodukt ja se-
da sai odavalt müüa. Nõos 
tuli elanikel maksta kodu-
sooja MWh eest veebruaris 
1178 krooni.

17.03 otsustati:
Anda kirjalik nõus-

olek Pikk tn 44 väikeehi-
tise püstitamiseks; kir-
jalik nõusolek Eha tn 25 
väikeehitise püstitami-
seks; ehitusluba Suvila tn 
33 üksikelamu rekonst-
rueerimiseks; aadressil 
Kirde tn 2a hoone kasu-
tusluba ehitise rekonst-
rueerimisel. Kasutamise 
otstarve Ärimaja.

Määrata projekteeri-
mistingimused Tartu mnt 
3 Spordihoone ehitus-
projekti koostamiseks; 
lapse sünnitoetus Inga 
Madisoole.

Lubada Elva Soojus 
OÜ-l kasutada hinnava-
lemit kehtestatud soojus-
energia müügi piirhin-
nast madalama hinnaga 
müügiks tarbijale.

Kinnitada regist-

reeringu õigsus ma-
jandustegevuse regist-
ris: FIE Linda Rahe, 
FIE Ljubov Parksepp, 
OÜ Vallentec, Norestex 
Trading OÜ, Glasmir OÜ.

Muuta registree-
ringu kannet majan-
dustegevuse registris: 
FIE Urmas Oolo.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Puude-
ga lapse hooldajale hool-
dajatoetuse määramise 
ja maksmise kord Elva 
linnas; Nõustuda V. Lak-
si ettepanekuga anda te-
maga sõlmitud üürilepin-
gust tulenevad õigused 
ja kohustused üle Rels-
ka&Otsu OÜ-le.

Anda Elva Linnavalit-
suse tänukiri Elva Las-
teaia Murumuna töötaja-
le Rita Roopsile.

Maia Kukk, Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Elva Linnavalitsus an-
nab üürile mitteeluruu-
mid aadressiga Elva, 
Kesk 20 I korrusel suuru-
sega 20,9 m² tähtajaga 3 
aastat. Mitteeluruumide 
sihtotstarve – kaubandus 
või büroopind. Huvilistel 
esitada enampakkumises 
osalemise taotlus Elva 
Linnavalitsusse hiljemalt 

03.04.2009 kell 10.00. 
Suuline enampakkumi-
ne algab 03.04.2009 kell 
10.00 Elva Linnavalitsu-
ses aadressiga Elva, Kesk 
32. Üüri algmäär on 35 
krooni/m² eest kuus, mil-
lele lisanduvad kommu-
naalmaksed. Info: Salle 
Ritso, tel. 730 9885, 515 
6652. Elva LV

Elva linnas langes 
soojahind 1. märtsist

OÜ Elva Soojus juhataja Aarne Jänessoo (paremal) ja Elva linnapea Reno Laidre on rahul, sooja hind alaneb ning 
seda tagasiulatuvalt 1. märtsist. Foto: Kayvo Kroon
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65. juubelit tähistav 
Kalju Tisler on saa-
nud hakkama kõik-
võimalike ametitega, 
mis elus ette tulnud.

Mare Nõmmik

On nägemispuue 
sind praktiliselt nel-
ja seina vahele sulge-
nud?

Talvel küll, aga muidu 
liigun ikka ka õues ringi 
ning mõnikord jalutan ise-
gi linnas. Üksinda ma mui-
dugi sellega hakkama ei 
saa, mulle on abiks ja toeks 
elukaaslane. Nägemispuue 
registreeriti mul juba 10 
aastat tagasi, kuid see on 
süvenenud just viimastel 
aastatel. Oma viimasest 
töökohast, Tartu bussipar-
gist, tulin nägemise halve-
nemise tõttu ära 1992. aas-
tal koos kilekotitäie vene 
rahaga, mille eest ei olnud 
eriti midagi osta.

Kuidas sa nägemise 
kaotasid?

Töötasin kümmekond 
aastat Elva Autobaasis kee-
vitajana. Keevitustöid te-
gin teiste tööde kõrvalt 
veel aastaid hiljemgi. Iga 
väikese sutsu pärast ma 
keevitusmaski ei kasuta-
nud ja nüüd ongi selle tu-
lemus käes. Eks ka nooru-
se uljus käis sinna juurde, 
kuigi oleksin pidanud hoo-
pis oma silmi hoidma.

Millest unistasid 
noore mehena?

Siis suutsin teha kõi-
ke, mida vaid tahtsin ja et-
te võtsin. Eks kõige suure-
maks unistuseks oli oma 
kodu ja pere loomine. Kah-
juks piirdus kooliharidus 
vaid 8 klassiga, sest mul 
tuli varakult tööle minna. 
Kõige rohkem oleks mind 
huvitanud elektroonika, 
aga sinnapaika see jäigi.

Kuidas elu tegeli-
kult läks?

Esimeseks töökohaks 
oli Mõisaküla veduride-
poo, kus alustasin lukkse-
pa õpilasena ja hiljem jät-
kasin lukksepana. Pärast 
sõjaväge töötasin Elva au-
tobaasis keevitajana. Sel-
le kõrval tegin ka mitmeid 
muid töid. Kui oli vaja, tu-
lin kanalist auto alt välja 
ning istusin autorooli. Baa-
sis ei olnud autot, millega 
ma poleks sõitnud. Bussiju-
hi ametit pidasin Elva tee-
devalitsuses, Elva kodu-
loomuuseumis, Tartu tsi-
viilkaitse staabis ja lõpuks 
Tartu bussipargis.

Kord remontisin ühe 
kaastöötaja isklikku autot. 
Tema auto raami külge oli 
pandud selle tugevdami-
seks lennukikuuli lõhke-
mata otsik ja kui ma hak-
kasin raami keevitama, 
lõhkes see kuumuse tõttu 
ning ma sain kildudega kõ-
vasti pihta. Mõned neist on 
praegugi minu kehas alles, 
sest doktor Saare ei saanud 
neid kõiki kätte. Õnneks 
lõppes see lugu minu jaoks 
siiski hästi, kuigi oleks või-
nud ka hullemini minna.

Elu jooksul on igasugu-
seid töid tehtud, oli see siis 

Iga kevad annab eluks jõudu
JUUBILAR Elvalane Kalju Tisler

uisuväljaku rajamine Arbi 
järvele või Kalev Päidi eest-
võtmisel tondilossi piirkon-
da jalgrattakuuride ehita-
mine. Mõnda aga olen töö-
tanud ühiskondliku auto-
inspektori, elektriku ja ki-
nomehaanikuna ning kont-
rollinud, kuidas elanikud 
on täitnud tuletõrje eeskir-
ju.

Kust sa oma abikaa-
sa leidsid?

Töö kõrvalt leidsin aega 
laulmiseks autobaasi mees-
ansamblis ning tantsimi-
seks rahvatantsurühmas. 
Rahvatantsurühmas me 
tuttavaks saimegi ja vars-
ti täitus minu unistus oma 
perest ja kodust, mille ra-
jasime Vaiksele tänavale. 
Kõik selle purustas saatus-
lik õnnetus meie seitsme-
aastase pojaga, kes uppus 
Verevi järve.

Kuidas hoiad end 
kursis riigis toimuva-
ga?

Põhiliselt raadio ja tele-
ri abil, kust kuulan vestlus-
saateid ja päevauudiseid. 
Toompea prominendid aja-
vad vahel hinge nii täis, et 
panen raadio kinni. Mida 
sellest siis arvata, kui Ma-
ripuu ütleb, et ta ei tea, kui 
suur ta palk on ja et ta võ-
tab ema käest võlgu, samal 
ajal kui pensionärid ja puu-
dega inimesed on rahalises 
nullseisus.

Ma arvan, et vene ajal 
olid inimesed palju sõbrali-
kumad, sest siis jätkus tööd 
kõigile. Nüüd on kõik när-
vilised ja tigedad.

Millist abi ootad 
Eesti riigilt?

Ma ei tea sedagi, millist 
abi riik nägemispuudega 
inimesele pakub. Keegi po-
le mulle sellest rääkinud ja 
ma ei oska seda ise kuskilt 
otsida. Hädasti oleks va-
ja paremaid elutingimusi, 
sest suvilaks ehitatud ma-
ja laguneb varsti laiali. Ka 
meie korter on vilets ja il-
ma igasuguste mugavuste-
ta. Kõige hullem on, et meil 
puudub pesemisvõimalus, 

korter on teisel korrusel, 
tualettruum on aga allkor-
rusel ja kahe pere peale. 
Sinna on raske trepist käia, 
pean kogu aeg seinast kin-
ni hoidma, et mitte kukku-
da.

Minu puudedokumenti-
de tähtaeg lõppes veebrua-
ris. Kuigi vajalikud paberid 
said vormistatud juba jaa-
nuaris, ei ole mina märtsis 
saanud puudetoetust ega 
minu hooldajaks määratud 
elukaaslane ka hooldajata-
su. Ja seda kõike tänu Ma-
ripuule ja tema reformile.

Küllap sinu kui hea 
pillimehe päevi täidab 
suures osas muusika?

Põhiline ongi muusika. 
Eriti meeldib mulle kuu-
lata saksa šlaagreid. Pil-
limänguga aga on nii, et 
kuigi võtan pilli vahel kät-
te, ei tule läbipõetud insul-
di tõttu pillilood enam häs-
ti välja.

Kust võtad elami-
seks vajalikku jõudu 
ja energiat?

Ikka saabuvast keva-
dest. Ootan kevadet ja se-
da, et ilmad ilusaks läheks 
ja saaksin õue minna ning 
ümber maja kõndida. Maa-
ilm ei ole minu jaoks siis-
ki vaid hall ja ühetoonili-
ne, minu meeltes on see 
endiselt täis erinevaid vär-
ve. Kui päike paistab, siis 
on tuba ikka palju valgem. 
Mul on ka selles suhtes vä-
ga vedanud, et mul on elu-
kaaslane, kes mind abistab 
ja on mulle kõigiti toeks.

Oled olnud tegija se-
ni, kuni tervis on seda 
vähegi võimaldanud?

2005. aastal, kui mu nä-
gemine oli palju parem, 
korraldasin autobaasi oma-
aegsete töötajate kokkutu-
leku Pangodi järve ääres. 
Autobaas oli vene ajal El-
vas üheks suuremaks töö-
andjaks, seal töötas umbes 
300 inimest, üle 60 neist 
oli kokkutulekul kohal. Aga 
järgmise kokkutuleku pea-
vad minu asemel korralda-
ma juba teised mehed.
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� Linnavalitsus saatis 
ära linnapea Kalle Jür-
gensoni. Riigi Teataja 
on parlamendi valimis-
tulemused välja kuulu-
tanud ja seega polnud 
Kalle Jürgensonil 
linnapeana enam allkir-
jaõigustki. Viimasena 
kirjutas ta alla käsk-
kirjale Aare Andersoni 
määramisest linnapea 
kohusetäitjaks.

� Manalateele saadeti 
Elva linna auväär-
ne kodanik, kooli-
juht ja õpetaja Arvo 
Mälberg. Esimene 
mälestusjärelehüüd 
toimus Elva algkooli-
hoone ees, teine pea-
tus tehti gümnaasiumi 
ees, leinatalituse Elva 
surnuaia kabelis viis 
läbi Aleks Raja.

� Toimus Elva maja-
omanike koosolek. 
Üles tõstatati Elva turu 
küsimus. Arvati, et sot-
siaalse õigluse huvides 
tuleks riiklike vahendite 
arvelt majaomanik-
ke doteerida vee- ja 
kanalisatsioonitrasside 
ehitamisel.

� Elva Tarbijate Ühistu 
toidukauplustes maksis 
lastevorst 39.80 kg.

UUDISED

Alates 1. jaanuarist 
2009 on inimestel, 
kes soovivad pro-
jekteerida uut elu-
aset, osta või üüri-
da maja või kor-
terit, õigus nõuda 
hoone energiamär-
gist.

Merike Kompus, 
majandus- ja kommuni-
katsiooniministeeriumi 
siseturu asekantsler

Energiamärgis näi-
tab, kui energiasäästlik 
on soetatav kinnisvara. 
Mida kõrgem on hoone 
energiatõhususe klass (A-
st kuni G-ni), seda väik-
semad on tulevikus ener-
giaarved.

Energiamärgis on va-
jalik selleks, et korte-
ri soetaja teaks, millised 
hakkavad tulevikus ole-
ma tema elektri- ja sooja-
arved. Ei osta me ju au-
tot, ilma et uuriks, kui 
palju see bensiini võtab. 
Seega peaks energiamär-
gis kaasa aitama selle-
le, et inimesed tunnek-
sid huvi eeskätt energia-
säästliku kinnisvara soe-
tamise vastu.

Mis on 
energiamärgis?

Energiamärgis on do-
kument, mis näitab, kui 
palju hoone või selle osa 
(korter) tarbib energiat, 
mis kulub hoone kütmi-
sele, jahutamisele, vee 
soojendamisele, venti-
latsioonile, valgustuse-
le vms. 

Millistel hoonetel 
peab olema 
energiamärgis?

Olemasolevad hooned 
ja korterid: Energiamär-
gis peab olema kõikidel 
hoonetel või korteritel, 
mida soovitakse osta või 

müüa pärast 1. jaanuari 
2009. Müüja peab ener-
giamärgise ostu-müügi-
tehingu toimumisel üle 
andma ostjale.

Uued hooned: Ener-
giamärgis peab olema 
kõikidel hoonetel, mil-
le projekteerimist alusta-
takse 2009. aastal. Selli-
sel juhul tuleb energia-
märgis esitada kohaliku-
le omavalitsusele ehitus-
loa taotlemisel.

Kust saada 
energiamärgist?

Olemasolevatele hoo-
netele väljastab energia-
märgise energiaauditeid 
tegev või energiamärgist 
väljastav ettevõtja ning 
kuni 2010. aastani ka 
ehitiste ekspertiise tegev 
ettevõtja. Ettevõtjate loet-
eluga saab tutvuda ma-
jandustegevuste registris 
aadressil mtr.mkm.ee.

Uutele hoonetele väl-
jastab energiamärgise 
projekteerija. Kui ehitus 
on lõpetatud, annab ehi-
taja energiamärgise hoo-
ne omanikule üle koos 
muu ehitust puudutava 
dokumentatsiooniga.

Kes peab tagama, 
et hoonel oleks 
energiamärgis?

Uute hoonete puhul, 
mille projekteerimist 
alustatakse 2009. aastal, 
peab energiatõhusus ole-
ma projekteeritud selle 
ettevõtja või isiku poolt, 
kes koostas hoone pro-
jekti.

Olemasolevate hoone-
te puhul peab energia-
märgis olema kõikidel 
hoonetel või nende osa-
del, mis on ostetud pä-
rast 1. jaanuari 2009. 
Energiamärgise olemas-
olu peab tagama hoone 
omanik.

Energiamärgis aitab valida 
säästlikuma kodu

Kalju Tisler võtab vahel ka pilli kätte, kuigi sõrmed ei 
taha enam liikuda endise osavusega. Foto: Mare Nõmmik

10 AASTAT

Energiamärgise kuju on järgmine:

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 

toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) 
või e-mail epoiss@kodu.ee
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11. märtsil toimusid 
TÜ Spordihallis Tartumaa 
koolide sisekergejõustiku-
võistlused, kus iga võistleja 
võis osaleda kolmel üksik-
alal ja teatejooksus. Meie 
edukaim oli Heiros-Jaanus 
Sinimäe, kes sai poiste C 
klassis neli esikohta, püsti-
tades üksikaladel isiklikud 
rekordid. Kaugust hüppas 
ta 5.98, 200 m jooksus sai 
ajaks 26,26 ja 3 kg kuuli 
tõukas 13.66. Samuti kuu-
lus ta võidukasse teateneli-
kusse.

Alari Pennar sai C klas-
sis kaks esikohta, 60 m 
jooksus ajaga 8,48 ja 60 
m tõkkejooksus ajaga 9,49. 
Teiseks tuli ta 200 m jook-
sus tulemusega 28,72.

Kaks esikohta sai ka 
Eneli Õigus neidude B va-
nuseklassis, kus võitis kuu-
litõuke tulemusega 9.43 ja 
kõrgushüppe isikliku re-

kordiga 1.40.
C vanuseklassis (1996/

97) võitis 600 m jooksu 
Cevin Anders Siim isikliku 
rekordiga 1.54,34. Tõkke-
sprindis oli ta ajaga 10,38 
kolmas ja kuulitõukes sai 
5. koha. 600 m jooksus ta-
gasid Elvale kolmikvõidu 
Gero Mekk ajaga 2.00,97 
ja 2.01,25ga jooksnud Bill 
Gabriel Koppel. Robert Ja-
kob Oetjen sai kuulitõukes 
isikliku rekordiga 9.74 tei-
se koha. Martin Aidla oli 
tõkkejooksus ja kuulitõu-
kes neljas. Karina Kõnd 
tuli tõkkesprindis teiseks 
ajaga 11,38 ja 60 m jook-
sus oli ta 7. Amanda Väiko 
sai kaugushüppes 19. koha 
tulemusega 3.12 ja 60 m 
jooksus oli ta 17. Võidukas-
se 4x200 m teatenelikusse 
kuulusid Kalli Kuusik, Ka-
rina Kõnd, Robert Jakob 
Oetjen ja Heiros-Jaanus Si-

nimäe. Elva gümnaasiumi 
teine võistkond sai kolman-
da koha koosseisus Kristii-
na Keps, Kelly Kathriin Re-
bane, Martin Aidla ja Ala-
ri Pennar.

B klassis (1994/95) võitis 
Eleri Raamat 600 m jooksu 
isikliku rekordiga 1.54,6. 
Kuulitõukes ja kaugushüp-
pes sai Eleri 5. koha. Kati 
Juurik sai kolm teist kohta 
– 60 m tõkkejooksus isik-
liku rekordiga 10,26, kõr-
gushüppes 1.35ga ja kau-
gushüppes 4.46ga.

A klassis (1992/93) oli 
meie edukaim Kris Kure-
soo, kes 60 m jooksus oli 
teine ajaga 7,54 ja 200 m 
samuti teine isikliku rekor-
diga 24,34. Eriti põnevaks 
läks teatejooks, kus Kris 
ankrumehena jäi õige na-
pilt esikoha jooksjale alla, 
joostes tasa 60 m pikkuse 
vahemaa. Teise koha saa-

nud võistkonda kuulusid 
veel Ilona Maripuu, Liisi 
Orlovski ja Raido Kuus. Ilo-
na Maripuu oli 60 m jook-
sus 4. ajaga 9,07 ja Liisi 
Orlovski kõrgushüppes 4. 
tulemusega 1.30.

Juunioride seas või-
tis Kristi Tüli 800 m jook-
su ja oli kuulitõukes tei-
ne, tõugates 4 kg raskuse 
kuuli isiklikuks rekordiks 
8.78. Kaarel Pender oli 60 
m jooksus teine ajaga 7,74. 
Kaarin Pender sai sprin-
dis ajaga 9,53 4. koha. Tei-
se koha saanud teateneli-
kus jooksid Kristi Tüli, Taa-
vi Havre, Kaarin Pender ja 
Kaarel Pender.

27. märtsil ootame kõi-
ki võimlamitmevõistlusele. 
Sportlikku ja päikselist ke-
vade algust!

Margit Aidla, 
kergejõustikutreener

11.-15. märtsini Kana-
das Vancouveris toimu-
nud maailmakarikavõist-
luste seitsmendal etapil 
osalesid Eesti laskesuu-
satajatest Eveli Saue ja 
Martten Kaldvee. Nais-
te 15 km individuaaldis-
tantsil sai Eveli Saue tub-
li 11. koha. Saue eksis ühe 
lasuga viimases tiirus, 
kaotus võitja sakslanna 
Simone Hauswaldile oli 
2.48,5. Martten Kaldvee 
oli 20 km sõidus kolme 
möödalasuga 64., kaotus 
esikohale oli kuus minu-
tit. Võitis prantslane Vin-
cent Jay.

7,5 km sprindisõidus 
tuli kummaski tiirus ühe 
möödalasu teinud Sauel 
leppida 39. kohaga. Või-
tis rootslanna Helena 
Jonsson. Martten Kald-
vee eksis laskmisega kol-
mel korral ning tulemu-
seks 80. koht. Võitis Lars 
Berger.

Elva suusaklubi las-
kesuusatajad Kauri Kõiv, 
Karel Viigipuu ja Heigo 
Lepik ning Eesti las-
kesuusakoondise liik-
med Kadri Lehtla ja Sirli 
Hanni võistlesid samal 
ajal Itaalias Ridnaus toi-
munud IBU (Rahvusva-
heline Laskesuusaföde-
ratsioon) karikaetapil. 
Meeste 20 km distant-
si võitis 62 lõpetaja hul-
gas sakslane Erik Lesser. 
Eestlastest tegi parima 
sõidu 15. kohaga lõpeta-
nud Kauri Kõiv. Igas tii-
rus ühe möödalasu tei-
nud Kõivu kaotus võit-
jale oli 4.20,6. Karel Vii-
gipuu eksis tiirudes kok-
ku kolmel korral ning lõ-
petas 28. kohaga. Elva 
suusaklubi noorim võist-
leja Heigo Lepik oli 45. 
(2+0+4+1).

Naistest saavutas Kad-
ri Lehtla 7. ja Sirli Hanni 
9. koha, lõpetas 41 naist.

13. märtsil kavas ol-
nud 10 km sprindisõi-
dus jäi Kauri Kõivul 
lamadestiirus üles üks 
märk ning ta lõpetas 17. 
kohaga. Kaotus võitja Erik 

Lesserile oli 1.26,6. Karel 
Viigipuu eksis samuti esi-
meses tiirus ühe kor-
ra, tulemuseks 27. koht. 
Püstitiirus ühe möödala-
su teinud Heigo Lepik oli 
44. Lõpetas 79 laskesuu-
satajat. Naiste 7,5 km dis-
tantsil oli Sirli Hanni 57 
sportlase hulgas 12. ja 
Kadri Lehtla 20.

14. märtsil olid ka-
vas jälitussõidud, kus 
sakslane Erik Lesser jäi 
konkurentidele püüd-
matuks ka 12,5 km sõi-
dus ning võitis vaatama-
ta kahele eksimusele tii-
rudes karikaetapi kol-
manda kuldmedali. Kau-
ri Kõiv tegi kolm mööda-
lasku ning lõpetas võit-
jast 2.48,7 hiljem 15nda-
na. Karel Viigipuu oli 37. 
(1+1+2+1) ja Heigo Le-
pik 46. (1+1+0+1).

Naiste 10 km sõidus 
tõusis Kadri Lehtla 20. ko-
halt 10ndaks (0+1+1+0). 
Sirli Hanni langes kol-
me koha võrra ja lõpetas 
15ndana (2+0+1+0).

Majanduslikel kaalut-
lustel Vancouveri karika-
etapi vahele jätnud Elva 
suusaklubi laskesuusata-
jad treenisid pärast maa-
ilmameistrivõistlusi ko-
dus. Käesoleval nädala-
vahetusel on Eesti laske-
suusakoondis võistlustu-
les Norras Trondheimis 
MK kaheksandal etapil.

“Eveli Saue käis Van-
couveri oludega tutvu-
mas, eks annab meile in-
formatsiooni edasi,” rää-
kis Indrek Tobreluts. 
“Kauri, Heigo ja Karel 
käisid Itaalias Ridnaus 
võistlemas oma initsiatii-
vil. Otsisid võistlusi, kus 
osaleda – hooaeg hakkab 
läbi saama. Meie valmis-
tusime kodus rahulikult 
Trondheimi etapiks.”

Maailmakarikasarja 
viimane, üheksas etapp 
sõidetakse märtsikuu vii-
masel nädalal Venemaal 
Hantõ-Mansiiski suusa-
radadel. 

EPP

LÜHIDALT

Laskesuusatajad võistlesid 
Kanadas ja Itaalias

Elva kergejõustiklased 
võitsid medaleid
maakonnavõistlustel

Kallis Kristina

Õnnitleme
sünnipäeval!35.

Emme, Heigo lastega, 
vend perega ja Tiiu perega

B võistlusklassis 600m jooksus tubli isikliku rekordi 1.54,6 välja jooksnud Eleri Raamat (vasakult) stardis. Foto: 
erakogu
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa kuiv ja toores küttepuu 
kohaletoomisega. 525 1588

Müüa puitbrikett kojutoomisega 
2100 kr/tonn. 506 6684

Müüa toored küttepuud (30-50 
cm). 513 2927

Lõhutud küttepuud, kuivad/too-
red. info.heizung@hot.ee Tel. 
511 3543

Müüa küttepuid, okas- ja leht-
puu. Küttepuu pikkus vastavalt 
soovile 30-50 cm. Hind kokku-
leppel. Tel. 514 2805 Andres

Ostan antiiki mündist mööblini, 
kulda ja hõbedat. 504 5909, Val-
ga mnt 1A

Lumetõrje teenus. 529 1979

Paksust metallist saunaahjud. 
515 7625

Teen ehitus- ja remonttöid. 5353 
6160

Ehitusprahi ja kodutehnika ära-
vedu. 513 2927

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Viljapuude hoolduslõikus, puude 
langetamine. Tel. 5810 8597

Rendile anda korter Elvas 
(dušš). 5556 4040

Müüa või rendile anda 1-toal. 
korter Puhjas. Tel. 529 1558

Elva linnas rahulikus piirkonnas 
müüa 3-toal. mug. korter 58 m² 
(3/3) koos garaažiga. Järved, 
bussijaam, kool läheduses. Ma-
dalad maksed. Aknad vahetatud, 
parkettpõrandad, mööbel. 560 
000.- 5567 4857

Müüa või rendile anda 4-toa-
line renov. korter Rõngus. Uus 
köögimööbel koos tehnikaga, 
vannitoas pesumasin jne. Hind 
650 000.-. 529 1558

Võtan pikaks ajaks rendile 3-4 
toal. korteri või maja Elvas või 
ümbruses. 526 6045

Üürile anda autoremondi tööko-
jaks sobivad ruumid. 503 2954

Saabus kevad, 
lõppes lend.
Algas igavene uni...

Teatame, et lahkus igavesele 
unele meie kallis ema

LEHTE KÄOS

Tütar ja poeg peredega

Südamlik kaastunne 
Hele-Mallele, Peetrile ja Katrinile 

kalli
VÄINO LAUMANNI

surma puhul.
Valli, Maie, Jaan ja Aarne

Kesk tänava toidupoe 
uus omanik usub, 
et just väikse toidu-
kaupluse pidamine 
osutub perspektiivi-
kaks, majanduskriis 
teda ei heiduta.

Mare Nõmmik

Eelmise aasta mais Kesk 
tänavasse kolinud väike, 
klientide hulgas Pille poe-
na tuntud toidupood, kuu-
lub 5. jaanuarist OÜ-le 
Arm-Ararat.

Arm-Ararat OÜ ju-
hatuse liikme Kristine 
Akopdžanjani sõnul on te-
gemist käesoleva aasta jaa-
nuaris moodustatud pere-
firmaga, mis tegeleb jae-
müügi, transporditeenus-
te pakkumise, majutu-
se ja toitlustamisega. Fir-
ma peab prioriteetseks ma-
jutusteenust, sestap on tal 
hetkel vaid üks toidupood, 
Elvas Kesk tänavas.

Valik Elva kasuks lan-
getati seetõttu, et tegemist 
oli pankrotistunud, kuid 
hea käibega väikepoega. 
Akopdžanjani arvates on 
väikestel toidupoodidel pii-
savalt perspektiivi ka ma-
janduslanguse tingimustes, 
sest toidupood tegeleb eda-
simüümisega ja inimesed 
ostavad toitu nagunii. Pea-
legi on väikeste poodide te-
gevus igas mõttes paindli-
kum.

“Selle kahe ja poole kuu 
jooksul, mil meie oleme 
omanikud olnud, on kaup-
lusel väikese toidukauplu-
se kohta ülihästi läinud ja 
miinust karta ei ole. Meie 
tooted on kvaliteetsed ja 
müügil soodsa hinnaga,” 
kinnitas Akopdžanjan.

Akopdžanjan nimetas 
väikepoe eeliseks, et müü-
gil on palju suurpoodide 
sortimendist erinevaid too-
teid, kusjuures läbi lüüa 
kavatsetakse müüdud ko-
guste, mitte hinnaga. See 
tähendab, et müüakse oda-
vamalt ja rohkem.

Akopdžanjani sõnul on 
nii käibe suurendamise kui 
klientide mugavuse ja hea-
olu huvides nüüd kauplu-
ses müügil ka A. Le Coqi 
õlled ja alkohol ning kavas 
on laiendada ka sigaretti-

de, kohvi ja tee sortimen-
ti. Akopdžanjan ei välis-
tanud võimalust, et edas-
pidi saab kaupluse ruumi-
des juua saiakeste kõrvale 
ka kohvi.

Läbi kahe pankroti ikka 
veel elus

Kaupluse hingeks ja 
promootoriks on kogu selle 
üheksa aastase eksistentsi 
jooksul olnud Pille Linde, 
ehkki poel on tänaseks ju-
ba kolmas omanik.

Linde alustas 2000. aas-
tal müüjana saunamajas te-
gutsenud Nõo piimatööstu-
se poekeses ning suures-
ti tema initsiatiivil arenes 
ühe külmleti ja ühe väike-
se külmkapiga piimapoest, 
kus puudus isegi kassaapa-
raat, konkurentsivõimeline 
toidupood.

“Meie kauplust kut-
sutakse ikka veel piima-
poeks, kuigi me pole se-
da enam ammu, sest ole-
me oma sortimenti kõvasti 

laiendanud,” märkis Linde.
Linde sõnul hakkas pii-

mapood Elva rahvale vä-
ga meeldima, külastata-
vust mõjutas ka asjaolu, et 
raudteejaama ümbrus oli 
üsna rahvarohke.

“Alustasime kahe jogur-
tisordiga, lõpuks oli neid 
juba 16,” räägib Linde. 
“Tollal müügil olnud Nõo 
kerajuustu küsitakse meilt 
veel praegugi. Rahvale 
meeldis lahtist kaupa os-
ta, meie aga muudkui laie-
nesime.”

Et aga väikepood el-
lu jääks, tuli ka teisi kau-
pu juurde võtta. Hästi os-
teti kohaliku ketšupiteha-
se toodangut, 2004. aastal 
tõi Nõo piimatööstusega 
koostööd alustanud Todas 
AS müüki oma suitsuliha-
tooted.

2005. aastal läks Nõo 
piimatööstus pankrotti 
ning AS Todas võttis poe 
üle. 2008. aastal lõpetas ka 
Todas pankrotiga ning tä-

navu 5. jaanuarist sai pood 
uue omaniku. Pille Linde 
jätkab aga endiselt kauplu-
se juhatajana.

Linde rõhutas, et poe 
eluspüsimisele on suuresti 
kaasa aidanud kõigepealt 
tema enda eelnev kauban-
dusalane töökogemus El-
va TÜ-s ja AS-is Livonia, 
samuti selle nimel tehtud 
suur töö.

“Kaks pankrotti on ol-
nud päris raske üle elada, 
olen õnnelik, et minu töö-
koht on peale kõike seda 
üldse veel alles,” tunnistas 
Linde.

Linde sõnul ostetakse 
ka täna kõige rohkem pii-
matooteid, mis on toode-
tud AS-is Maag, kaupluse 
lihatooted on pärit OÜ-st 
Palmeos ning juustud OÜ-
st Estover.

“Et meie põhikonku-
rentide Säästumarketi ja 
Konsumi kõrval ellu jääda, 
pean otsima kaupa, mida 
nendel ei ole. Meie kaupa-

de sortiment ongi natuke 
erinev ning meie hinnad-
ki odavamad,” ütles Lin-
de. “Igal nädalal tuleb ikka 
Elva toidukauplustele ring 
peale teha ja vaadata, mis 
teistel müügis on.”

Linde ütleb, et talle ei 
meeldikski vaikne ja igav 
töö, vaid ikka töö, kus peab 
sebima, võitlema ja otsima 
ja ületama raskusi.

“Selles mõttes on kon-
kurents huvitav, ei lase 
seisma ja niisama vahtima 
jääda, vaid sunnib pidevalt 
otsima ja tegutsema,” kin-
nitas Linde.

Linde sõnul pole vähem 
oluline ka kaupluse soodne 
asukoht ja asjaolu, et poest 
saab osta sobivas koguses 
pakendamata kaupu.

Pille pood lööb heade hindadega

Liivia Leier külastab kauplust üsna tihti, teda toob siia meeldiv teenindus ja soodsa hinnaga hea kaup. Foto: Mare 
Nõmmik

Leiname head sõpra ja 
endist töökaaslast
LEHTE KÄOST

Sügav kaastunne omastele.

Linda, Mare ja Eeva
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    Tavahind     Säästukaardiga
Jogurtijook Dr. Hellus 100ml (erinevad maitsed) 5.70 L/57.- 4.90 L/49.-
Fazeri Kodusai 320g 6.90 kg/21.56 5.90 kg/18.43
Kohupiimahõrgutis Alma 150g (erinevad maitsed) 9.30 kg/62.- 6.90 kg/46.-
Külmutatud Köögiviljatrio brokkoliga 400g 14.90 kg/37.25 11.50 kg/28.75
Kompvek Kalev pralinee india pähkliga 175g 19.90 kg/113.71 15.50 kg/88.57
Poolsuitsuvorst Sõbra juustuga viil. 135G 20.50 kg/151.85 15.90 kg/117.77
Hiirte juust viil. 200G 31.90 kg/159.50 22.90 kg/114.50
Hallitusjuust Bavaria Blu 150g 36.50 kg/243.33 25.90 kg/172.66
Napoleoni kook 400g (Eesti Pagar) 33.90 kg/84.75 27.90 kg/69.75
Jäätis Musi 900ml (erinavad maitsed) 44.50 L/49.44 31.90 L/35.44
Suitsu-keedu Maamehesink vp.kg 98.90  79.90
Mähkmed Libero Up&Co Jumbo pakk
 (erinevad suurused) 257.-  199.-
Koeratoit Darling liha/juurvili 15kg 287.- kg/19.13 223.90 kg/14.92

… ja veel palju häid pakkumisi!

SOODUSHINNAD SÄÄSTUKAARDIGA MÄRTSIS:

KODU&TEHNIKA
Fritüür 799.- 699.-
Hakklihamasin Bomann 869.- 799.-
Veekeetja Kenwood 939.- 799.-
Röster Kenwood 1069.- 899.-
Elektriline Wokpann 1099.- 999.-
Lauapliit Romix 1169.- 1099.-

Kuni 19. aprillini
VALIK VAIPU -20%

MÖÖBLIKAUPLUS 
Kesk 23, Elva

Kasutades Säästukaarti kogud ostuboonust lisaks soodsatele hindadele!

9. aprill 19.00 
ELVA KULTUURIKESKUS 
“SINILIND”

Mu kallis lift 
Bengt Ahlfors (Soome)

Lavastaja Eino Baskin

Ühes
liftis 
kahes
osas

LEMBIT
ULFSAK
Eesti Draamateater

vana
baskini
teater


